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København 02.05.2024 

 
 

OPSUMMERING AF PRESSEMØDE OM NY RAMMEAFTALE PÅ HANDICAPOMRÅDET 

 
Hvad er nyt?  
Regeringen har sammen med Liberal Alliance, Det Konservative Folkeparti og Radikale Venstre 
indgået en politisk rammeaftale om handicapområdet, som består af 25 elementer udviklet i dialog 
med samarbejdsforummet ”Sammen om Handicap”. 
 
Hvorfor er det relevant?  
Rammeaftalen er den første af sin slags på handicapområdet. Den har til formål at adressere den 
strukturelle udfordring, at kommunernes udgifter til området gennem en årrække har været 
stigende, samtidig med at borgere med handicap har haft en oplevelse af, at kvaliteten i servicen har 
været under pres.   
 
Hvad sker der nu? 
Aftalen omfatter 18 kortsigtede initiativer, der planlægges implementeret gennem lovgivning eller 
lignende i løbet af 2024 og 2025. Disse initiativer er beskrevet overordnet i aftaleteksten og vil blive 
diskuteret med aftaleparterne samt ”Sammen om Handicap” (et samarbejdsforum nedsat af social- 
og boligminister Pernille Rosenkrantz-Theil (S) i august 2023) for yderligere implementering. 
Derudover omfatter aftalen seks initiativer, der vil blive drøftet inden for rammerne af et flerårigt 
arbejdsprogram på handicapområdet, hvor aftaleparterne vil have løbende diskussioner med 
Sammen om Handicap. 
 
Materialer 

• Du finder pressemeddelelsen her: https://www.sm.dk/nyheder/nyhedsarkiv/2024/maj/politisk-
aftale-er-et-nyt-kapitel-i-dansk-handicappolitik  

• Du finder aftaleteksten her: https://insightbygrace.dk/politiske-processer/aftaler-og-forlig/svm-
regeringen-mette-frederiksen-ii/rammeaftale-paa-handicapomraadet/  

 
Lidt mere kontekst 
Af regeringsgrundlaget fremgår det, at der ønskes at skabe tryghed for mennesker med handicap, 
som har behov for et højt specialiseret socialområde. Samtidigt har kommunerne i en årrække 
oplevet et stigende udgiftspres på socialområdet i takt med en stigende serviceefterspørgsel. Dette 
fik den forrige S-regering til at nedsætte et ekspertudvalg på socialområdet, som i april 2024 kom 
med sine endelige anbefalinger. Ekspertudvalgets anbefalinger behandles i forbindelse med 
økonomiaftaler med KL.  
 
Med dagens aftale ønsker man at sikre tryghed for mennesker med handicap, samtidig med at man 
ønsker at skabe en bæredygtig og forudsigelig økonomi for kommunerne. De konkrete elementer i 
aftalen vil blive drøftet efterfølgende med aftalepartierne og samarbejdsforummet Sammen om 
Handicap. 
 
Processen frem imod indgåelsen af aftalen har været langtrukket og præget af stor uenighed blandt 
de involverede parter, og ministeren har afsøgt muligheder for at lande en aftale med partier på 
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begge fløje.1 Liberal Alliance og Konservative fremhæver i forbindelse med aftalens indgåelse, at det 
for dem har været centralt at få de værste oprindeligt præsenterede elementer ud af aftalen. 
 
Referat af pressemøde 
Socialminister Pernille Rosenkrantz-Theil (S):  

• Aftalen markerer et nyt kapitel i dansk handicappolitik. Det er første gang nogensinde lykkedes at 
lande en samlet aftale på handicapområdet. Det er på høje tid, at der kommer en politisk rygrad 
på området.  

• Der mangler tryghed for borgere på handicapområdet.  

• Man forsøger med aftalen at løse et paradoks, nemlig at udgifterne har været stigende på 
området, mens borgerne ikke har kunnet mærke dette i kvaliteten af servicen.  

• På trods af decideret modsatrettede holdninger på nogle områder, er det lykkes at indgå en 
aftale 

• 95% af elementerne skal foldes ud efterfølgende.  
 

Anni Matthiesen (V):  

• Det er en historisk dag. Vi har forsømt handicappede i mange år. Det har været vigtigt for 
Venstre at sikre større økonomisk gennemsigtighed, højere kvalitet og mere specialeplanlægning. 

 
Rosa Eriksen (M): 

• Der bruges i dag flere penge på systemerne, end på menneskerne på området. Det har været 
vigtigt for Moderaterne at få større fokus på fagligt uddannet personale.  
 

Katrine Daugaard (LA):  

• Der er opnået en mere retfærdig aftale, der sikrer en højere retssikkerhed, end den rammeaftale, 
der blev præsenteret oprindeligt. Dette beviser, at vi kan og skal være et godt modspil til 
regeringen.  

 
Brigitte Klintskov Jerkel (K): 

• For K har det været vigtigt at få pillet de værste elementer ud af det lovforslag, der nu er sendt i 
høring. Derudover er vi glade for at få afsat penge til mere faglighed og højere retssikkerhed på 
området. Vi er glade for at være en del af rammeaftalen, så vi kan være en del af de 
efterfølgende forhandlinger.  
 

Lotte Rod (RV):  

• Det vigtigste ved aftalen er, at vi i processen er gået sammen om at lave ”Sammen om 
Handicap”. Jeg er glad for, at Radikale har fået gennemført, at unge får en plads i Sammen om 
Handicap. 

 
Spørgsmål: Hvordan kan man sikre højere kvalitet, samtidig med at man skærer i udgifterne? 

• Vi bruger i dag pengene utrolig uhensigtsmæssigt på området. Vi skærer med aftalen på de 
systemer, der kontrollerer borgerne, og prioriterer i stedet pengene på service til enkelte borger.  

 
 

 
1 https://www.altinget.dk/artikel/rosenkrantz-theil-afsoeger-nyt-flertal-for-handicapaftale 


